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.1. Bijgaand zend ik u het verslag van de op 7 t/m 9 
november j.l. in Brussel gehouden bijeenkomsten, waarin 
de eerste onderhandelingen zijn gevoerd over de toetre
ding van het Verenigd Koninkrijk tot de EEG. 

Spoedshalve zend ik een kopie van het verslag recht
streeks aan de leden van de Ministerraad. 
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F/15881/61 

Verslag vaD de ministeriële bijeenko sten op 7, 8 en 9 nove b r 
1961 te Brussel over de toetreding Van En elond tot de EG. 

Op 7 november vond een minister~ële voorbe re in v n 
de lidstaten v~n de ~~G en de Europese Commissie pla t, ma 
op de volbende twee dagen de eerste onderh ndelingen et land 
over de toetreding V9n dit land tot de EEG volgden. a inist
r1ële bijeenkomst van de 'es vond onder voorzitterech p v 
sta~t8secretariA ~üller drmsck plaste, dia eveneen het voorzi _ 
terschap bekleedde v n de conferentie met de Britten op 8 en 9 
november. :taatssecretaris Lahr fungeerde als voorzitter en 
woordvoerder v~n de ~es en trad op ambtelijk niveau teven 
voorzitter van de bijeenkomst met de Britten op. 

I. Verloop van de bijeenkomst 
De resultaten van deze , bijeenkomsten kunnen ~18 vol 

worden samengevat: 
1. Verklaring van de Zes. 

Staatssecretaris Lahr legde namens de Zee een verkl rin 
af, waarvan de tekst hiernevens ia gevoegd (RuIM/1/6l). Hierin 
werd een eerste tamelijk 61obale, react1e gegeven op de rede di 
Minister Heath op 10 november in ~~rijs heeft gehouden. fgez1en 
Van de Gun ten van overeen"~ temming die vorden gecons ta teerd, zij 
de belangrijkste punten van deze verklarin6" de vol ende : 
a) Van het beginsel moet worden uitgegaan dat de door En el d 

gevraabde ~rotocollen de strekking en de geest v n het verór 
niet mo€en wijzigen en dat zij "eseentiellement" betrekking 
hebben op overgHngsre.elingen. 

b) Het gemeenschappelijk buitentar1ef moet in de eindphase ook 
ten opzichte Vêln het Gemenebest Gelden, behalve in bet beval 
er bijzondere voorzieningen worden getroffen. 

c) De Zes zijn zich volledig bewust van het economische en 
poli tieke belang v'=-'n het Commonweal th." 

d) De EEG is een Europese Gemeen . chap, een uitgangs unt dat zij, 
~.onder eng van geest te willen zijn, bij haar associatie
politiek niet uit het oog wil verliezen. 

e) De ui t:;-,onderingen op het gemeenschappelijk. bui ten tarief ten 
behoeve Van het Gemenebest moeten tot doel hebben d't de lan
den van het Gemenebest de gelegenheid en e tijd krijgen om 

~ hun economieän aan de nieuwe situatie aan te pas en of rege
linGen uit te Nerken die rekenin houden ~et de vitale belan
gen v~n deze landen. 

f) Eerst van 1 januari 1962 af kan de EEG ingaan op de landbou -
problemen, aange7ien ~ij tot dan be zig zal ~ ijn met het 
vaat8tellen Vl:! n bel:-ngrijke elementen van de gemeenschappelijke 
landbouwpolitiek. 

2. '/r,t enlijst van de '.es. 
an de Britse delegatie werd een vra~enlij8t overhandig 

./. waarvGn de tekst hierbij is gevoegd (RU/M/2/6l). 
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Tevoren had de heer HHl1 8tein een 1n alûemene termen ~ehouden 
uiteen~ ettinb ~e~even, w~~rin een aantal äe zer vr~gen wer~ t oe
belicht. Op deze 17 vraLen g~ f Mi~iater He~th een kort , op vel e 
r>un ten ont ',/ijkend, sn t v/oord. Le l.:edetail.leerde en soma f unda. en
~ele aard van de vraLen maakte het Jinister Heath moei l i j k 1n 
dit stadium concreter te reageren. 

De be13ngrijkste kwe ~ ties die op de ze ~ij ze werden aange
roerd waren de volgende I 

a) De Zes vroe 0 en of de protocollen, wa~rom de Britse Re~e ring 
vraagt, s lechtA procieeringen of derog~ ties ~ouden inhouden, 
die n8~r aard of duur hunner toe~assing een beperkte s trekking 
zouden hebben. VoL",ens r~inister Hef:lth zouden l:;o rnmit,e oploss1n
een een tijdelijk, andere een meer permanent kárakter moeten 
hebben. 

b) Met betrekking tot de vier door Minister Heath genoemde 
"ancillary provisions"(betreffende concurr ntierecels, sociale 
verzekering, vestiging en dienstenverlening en kapitaalverkee r) 
verklaarde Minister Heath dat dit slechts vier voorbeelden 
waren geweest en dat hij gaarne ook over andere bijmndere 
voorzieningen van het EEG-Verdrag op ambtelijk niveau van 
gedachten zou willen wisselen. In dit stadium zag hij geen nood
zaak voor wijziging van het Verdrag op deze onderdelen. 

c) Minister Heath gaf een ontwijkend antwoord op de vraag of 
Engeland ook bereid was het preferentiële tarief ten opzichte 
van Gemenebestlanden en EVA-landen aan het, al dan niet met 2~% 
verlaagde, buitentarief van de EEG aan te passen. 

d) Het leek I1inister Heath wenselijk dat in onderling overleg 
zo spoedig mogelijk overeenstemming zou worden bereikt over de 
landen en gebieden van het Gemenebest die kunnen worden geasso
cieerd. Daarbij vormde echter de moeilijkheid dat op dit moment 
nog niet bekend was welke voorzieningen de EEG in de naaste 
toekomst zal treffen ten behoeve van de geassociëerde landen. 
De Britse Minister hoopte dat in elk geval onderontwikkelde 
landen en gebieden van het Gemenebest de gelegenheid zou worden 
gegeven zich te associëren. . 

e) De 7. ea stelden dat de onderhandelingen met andere landen 
Van de EVA eer~t moeten worden gevoerd ale bij de o~derhandeI1n
gen met Engeland voldoende voorul tgsD.g 1s geboekt. lJ in1ster 
Heath erkende da t het voordelig kan zijn ~~ 1ch · eer8t be : ig te 
houden met vraa,; stukken die ui tAlui tend Engeland en de Gemeen
schap regarderen. Hij bracht eohter nog eene in herinnering . 
ds. t EngelRnd ten op~1ch te van de landen van de EVA ve r I ll1eb tl.n
gen had die he t moest n3kornen ~lvorens . een toetreding~verdrag 
te kunnen tekenen. 

3. T1jdaohema en werkproarammH. 
De plas tavervangers v l-< n de Ministers :I,ullen v P. n 20 t / m 25 

november opnieuw bijeenkomen en tevens 27 t/m 29 dov~mber reser
veren. De Mini s ters z, ullen weer op 8 en 9 december bl.jeenkomen • 

• /. Het werkprogramma, dat hierbij is Bevoegd (RU/M/4/ 61 ) ,bevat 
twee hoofdonderwerpen s 
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a) De vraagstukken in verbanJ met het gemeenschappelijk buiten
t <; r1ef, 

b) lIe vraa6stukken opge'lV"orpen door het Gemenebeet, 1n he t bij zon-
der op tarlefgebied. 

De vraagstukken in verband met het buitentarief betreffen 
1n de eerete plaats de uit ~onderingen die de EEG en Engeland bij 
de ond ~ rhanQelinben 1n het GATT willen bedingen op de in dat kader 
aangeboden 20~ ~erlaglng v~n het buitentarief. In de tweede ~laat8 
zal En~eland nader indiceren voor welke posten het een -ander 
niveau voor het gemeenschappelijk buitentarief wenst. 

De Gemenebestproblemen zullen per goederencategorie worden 
bekeken (grondstoffen, fabrikaten, tropische produk t en) . Over 
landbouwprodukten uit gematigde zones zal v66r 1 januari 1962 
nog niet worden gesproken. Bezien zal worden welke landen of 
gebieden voor een associatie in aanmerking komen. Ook zal wo r den 
nagegaan in hoeverre bijzondere maatregelen (zoals tariefquota 's 
en tariefvrije toegang) in bepaalde gevallen mogelijk zijn. 

0 ·· er de resul te ten Van de eerste bes nreking V 8 11 de 7e 
problemen door de plaatsvervengers zal op S december aan (: e 
Ministers rapport worden uitgebracht. 

11# Meningsverschillen. 

De belangrijkste meningsverschillen die 1n de drie dagen 
naar voren kwamen golden de volgende punten r 

1. Tijdschema. 

Bij het overleg tussen de t~ e8 bleek dat met name de Duitse 
deleg~tie de drukke werkzaamheden in het kader Van de EEG als aen 
motief aangreep voor een weinig intensief werkprogramma in de 
komende twee maanden. Staatssecretaris Van Kouten betoogde b1 j 
herhaling àat de plaatsvervangers zo spoedig mObe11Jk weer bijeen 
zouden moeten komen en geregeld r;l oesten vergaderen. ~: i ttingen van 
de Raden van EEG en OESO moohten niet, zoals Staatssecretaris 
nüller Armack stelde, een beletsel vormen. De Beneluxpartnere, 
Italiä en de Europeee Co~m1esle gaven Nederland slechts besoheiden 
steun. Tenslotte werd bovengenoemd tijdschema overèengekomen dat 
nog tamelijk bevredigend ia en waarmee de En6eleen zich ook zonder 
meer accoord verklaarden. 

2. Vitale Gemenebestbelangen. 
De on twerpverklar1ng die namena de ~~ e8 zou worden af c elegd 

-en waarover tevoren op ambtelijk niveau intensief was onderhan
deld- viel tamelijk maLer uit tn haar bewoordingen over de bereid
heid v :-m de EEG om naar o plossingen voor bet Gemenebest te zoeken. 
3 terk viel de na druk op het tijdelijke karakter van de regelinben 
·ten behoeve Van de export uit het Gemenebest, hoewel de mogelijk
heid Van permanente regelingen door Nederland wel was opengehouden 



- 4 -

S taa tSBecretaris Van Hou ten f1telde in verb<md à aa rm e de loor d ., t 
een zin zou worden ingevoegd, waarin de berei dheid v~n de _EG 
tot uitdrukking rOU komen rekening te houden met de vi ta e 
Gemenebcstbelangen. Hoewel hiErte6en aanvankelijk door de ini9-
tere Couve de rnurvile en Colombo ver~et werd aange t e kend, er d 
uiteindelijk bereikt dat de~e gedach -e in de verkl~ring erd 
OPt."enomen. 

3. Gemenebest versus buitentarief. 
Bij het vooroverleg tussen de ~ es bleek dat bij de 

bestudering V8n het Commonwealth-probleem Frankrijk ale b e ~inse , 
de Europese Commissie als werkhypothese, er vanuit ~il gaan 
dat het gemeenschappelijk bui ~entarief in~egraal op het ~ommon
wealth wordt toegepast. BiJ de behandeling van het Gemenebest
probleem zou de bewijslast op de Britten rusten om aan te tor;en 
dat benaalde uitzonderingen noodzakelijk zijn. Nederland gaf , 
daarbij gesteund door Duitsland, de voorkeur aan een pragm~ ti9che 
benadering zonder van bepaalde werkhypothesen uit te -gaan. 

In het overleg op ambtelijk niveau. tUbsen de ~ : even ~erd 
na~r de volgende compromistekst gestreefd, die als conaiderana 
aan het werkprot=.ramma zou voorafgaan : lIErkennende de nood zaak 
de integriteit van de Gemeenschap te handhaven en in het bi jzon
der het gemeenach::l. p elijk bui tentarief , heeft het werkprogr ,:J~"D.ma 
tot doel met name de mogelijkheid te onder7oeker. dat vitale 
Commonwealth-belangen niet worden aanLetast". In het ministe
riële overleg bleek echter d~t Minister Couve, ueoonfronteerd 
met deze tekst, te _,en eni~_ erle1 aleemene richtlijn gekant was. 
Minister Heath, Jie slechts Van Nederland en Luxemburg steun 
kreeg zeide veel waarde te hechten aan de opneming Van deze zin
anede, doch moest. ondanks herhaald aandringen, te , en het FrRnse 
verzet het onderspit delven. 

4. Volgorde Van behandeling der problemen. 

Engeland, België en Nederland wilden in de komende weken 
eerst de Gemenebe~tproblemen en pas daarna de overige problem.-n 
in verband met het gemeenschappelijk l)uitentarief beRpreken. De 
andere delegaties pleitten voor de omgekeerde volgorde. Engeland 
wilde bovendien bij de behandeling Van het Gemenebeetprobleem 
eerst de algemene oplossingen onder ogen zien (met name de 
mogelijkheid Van associaties) en daarna pas de produktsgewijze 
regelingen. 

Voor een prealabele behandeling van Gemenebestproblemen 
pleitte dat deze nu eenmaal het oentrale probleem vormen en dat 
voorafgaande behandeling van allerlei speoifieke kwesties betref
fende posten Van het bu1tentarief, de aandacht te lange tijd van 
het hoofdprobleem zou afleiden. Boyendien zou vooraflsande behan
deling van de problemen van het buitentarief het meningsverAchil 
weer kunnen aanwakkeren over h~ t prinoipiële UitgRngSpunt YMn 
waaruit de a.ndere problemen zouden moeten worden be zien. 

Op voorstel v~n Staatssecretaris Va n Houten en Minister 
Spaak werd bt sloten da t de twee problemen (bu1tentarief en Gemene
nest) ~arallel zullen worden be s proken en da t op 8 deoember over 
beide pmten VHn het werkprogramJla rapport zal. worden ui tgebraoht. 
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Minister Heath kreeg over de vol orde wa rin ~ G ne
bestproblemen zelf zullen worden besproken evenmin zijn zin. 
Op het programma staan eerst de verschillende goederencn e 0-

rieën en daarna pas de regionale oplossineen. Bov~ndien h bb n 
de Zes, op aandrineen van de Fransen, verklaard niet voor de 
ainiatersconferentie met de Afrikaanse landen van 6 en 7 dece 
ber over de inhoud van de toekomstige asaociatieregeling te 
kunnen spreken. 

111. Kanttekeningen 

1. Q~E~_!an zakeE 
De bijeenkomsten met 'de Britten hadden een rommelig 

karakter. Hoewel het op zichzelf een positief punt is dat d 
onderhandelingsdelegaties nu tenminste aan het werk kunnen, 
mag aaneenomen worden dat de Britten met dit magere resulta t 
en de doorgaans koele reacties, vooral van de Fransen, weini 
tevreden zullen zijn. 

Versohillende factoren hebben hiertoe meegewerkt, aar
van de weinig cooperatieve houding van de Franse delegatie el 
de voornaamste is. Het viel moeilijk de vergadering goed voor 
te bereiden, omdat de Fransen bij het ambtelijk vooroverleg 
tussen de Zes hun medewerking. aan de opstelling van enig docu
ment hadden geweigerd. Een krachtige voorzitter of althans 
secretaris-generaal, werd node gemist. De negatieve houding van 
de Fransen werd in de meeste gevallen schielijk door een of e r 
partners binnen de Zes gesteund, waarna Frankrijk dikwijls door 
eenvoudig aandringen het pleit won. 

Van het vacuum dat door de zwakke leiding van de Duitse 
voorzitter ontstond, heeft de heer Hallatein gebruik gemaakt 
om een verklaring af te leggen die, ondanks het uitdrukkelijk 
verzoek van de Ministers, niet tevoren aan de Ministers was 
voorgelegd. Bovendien stelde de heer Hallstein bij die gelegen
heid een serie vragen van de door de Zes overeengekomen vragen
lijst, welke volgens afspraak de vorige dae, bij toerbeurt 
door de Ministers naar voren hadden moeten worden gebraoht. 
Toen op deze wijze de enscenering van een vraag- en antwoord
spel, waaraan alle Ministers zouden deelnemen en waaruit een 
discussie had moeten voortvloeien, in duigen viel, ontstond er 
een gaping in het programma. 

Overigens dient bedaoht te worden dot d.e stroeve gang 
van zaken ten dele aan incidentele omstandigheden moet worden 
toegeschreven. De nieuwe door de Belgische regering ter beschik
king gestelde vergaderruim te, is te klein. ,De verschillende 
partijen moesten zich bovendien kennelijk nog op de nieuwe 
onderhandelingssituatie instellen. . 

2. .êJ2~~!!_g~ È~~~!!.!!2!E 
De heer Clappier Bchijnt als ohef Van de Franse onder

handelingsdelegatie te zijn aaneewezen. Het is niet on aar
schijnlijk dat de heer Clapp1er een iets positievere instelling 
ten opzichte van de Britse toetreding heeft dan de heer ormser. 
De heer wormser bleek, in een gesprek met de Nederlandse dele
gatie, nog steeds op het standpunt te staan, dat deelneming van 
Engeland aan de EEG het einde zou betekenen van het Gemenebest, 
waarbij noch de Zes, noch Engeland gebaat zou zijn. 
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Minister Heath vr~eg aan het einde van de ver dering 
waarom het perscommunique reeds was rondgedeeld aan d pers. 
Dit deed, aldus de voorzitter, de secretaris-generaal, de 
heer Calmes, wel meer. Waarop de heer Couve de urvUle 
~errast zeide niet te weten dat de onderhandelingaconferentie 
een secretaris-generaal had. 

nIRECTORAAT-GEN ER\.ATJ EUROPESE SAMENWERKING 

17 november 1961 


